
Dva kufry k dokonalosti 

Sedím s hlavou opřenou o ušmudlané okno žlutého autobusu, který mě každou sekundou unáší blíže 

mému novému domovu, Bruselu. Poslední roky byly docela náročné, studovala jsem dvě školy, věnovala 

se různým stážím i brigádám, během studia se podívala do Ameriky, ale na výměnný pobyt v rámci 

vysokoškolského vzdělání jsem si netroufla. Přišlo mi to jako maření času věčným popíjením a párty 

životem. Ten jsem koneckonců měla i s nižšími náklady v podobě platby v koruně české i na kolejích 

Báňské, kam jsem se pravidelně jezdila kulturně vzdělávat za našimi vlastními zahraničními studenty. 

Dokonce tak dlouho, až se ze mě stala koordinátorka buddíků, tedy jakýchsi českých chův pro přijíždějící 

studenty.  

“Dámy a pánové, přijíždíme do Bruselu. S těmi, kteří v této stanici vystupují, bych se jménem naší 

společnosti ráda rozloučila a popřála jim příjemný den,“ zarecituje stewardka nevzrušeně svůj 

jednotvárný, pravděpodobně tvrdě nabiflovaný monolog a s lehkým úsměvem, jímž maskuje únavu 

po probdělé noci, mě naviguje za řidičem, abych mu ukázala, který z kufrů je můj. Respektive které, 

zavazadel mám hned několik. Vévodí jim dva obrovské loďáky, v nichž se skrývá garderóba pro všechny 

přílěžitosti a několik ročních období naráz. Několik kabátků, umných bundiček, kosmetika na podzim i 

zimu, purpurové plesové šaty s vlečkou, osm balíčků sóji (kdyby náhodou v Bruselu neměli maso), velká 

sklenice domácího medu (maminkou tajne podstrčená) a dvanáct párů bot. Což je asi největší utrpení celé 

cesty, protože můj komfortní stav se dá definovat poněkud širší škálou střevíčků. Ne tak řidičův. V pět 

ráno a po dvanáctistech kilometrech není v dobré náladě ani za běžného provozu, natož když mu při 

podávání posledního kousku zavazadla pod tíhou nákladu praskne plastové madlo a můj kufr se začne 

s mohutným randálem kutálet po kočičích hlavách. „Ženská šílená, vždyť někoho zabijete!“ osočí se na 

mě ten hysterický šófér. Ještě zblbá po prášku na spaní se snažím zachránit následky oné skoro katastrofy, 

to už ale řidič nastartuje a s hrozitánským zatúrováním motoru mě nechá stát i se vším tím nadělením 

uprostřed belgické metropole. 

„Do háje blbýho, tady jsem už přece byla. Nebo ne? Ti kravaťáci tady taky mohli dát lepší ukazatele,“ 

brblám si pod vousy. Před hodinou a půl jsem se měla hlásit v kanceláři, dnes je totiž můj úplně první den 

zahraniční stáže. A já jdu pozdě, dokonalé entrée. Samozřejmě jsem se ráno dlouze líčila, vybírala vhodný 

outfit, boty, kabelku a vůbec mi nedošlo, že čas, který ukazují google maps je pouze orientační a určitě 

nezahrnuje ztrácení se v centru Bruselu. Jehlový podpatek se mi zalomí ve škvíře chodníku, jehož původ 

lze s přesností plus mínus dvěstě let datovat do čtrnáctého století. Vsadím se ale, že takové nadávky, jaké 

ze mě padají, ještě za celou svou neblahou existenci neslyšel. S dorasovanými lodičkami, rozmazaným 

make-upem, zmoklá jako slepice (ne, vážně mi nedošlo, že v Bruselu prší) a s krvavým puchýřem na levé 

noze dokulhám s pouhým dvouhodinovým zpožděním do budovy, která se ode dneška na několik dalších 

měsíců stane mým druhým domovem. Gabi, má supervisorka, je naštěstí chápavá a nad mým nesporně 

efektivním příchodem přivře oči. 

Práce je zvláštní, nedá se říct, že jednotvárná. Organizace ERGO Network, ve které působím, je 

neziskovka zabývající se romskou problematikou. Po událostech posledního léta, kdy se ulicemi mého 

rodného města Ostravy začal šířit žár v podobě neonacistických pochodů a radikální nenávisti vůči romské 

menšině, jsem se rozhodla, že je potřeba něco dělat. Historii jsem studovala poměrně podorobně na to, 

abych přehlížela vytvářející se paralelu mezi novodobými událostmi a těmi, jež se staly před cirka 

sedmdesáti lety.  



ERGO Network pod sebou shromažďuje členy z dvaceti států Evropské unie a z pozice neziskového, a 

tedy občanského sektoru, tlačí na příslušné orgány, komentuje, dává doporučení a přichází s podklady, jež 

by měly pomoci zlepšit situaci nejen Romů samotných, ale také vztahy romské menšiny a majority. První 

dny jsem si připadala v hromadě dokumetů naprosto ztracená. Bože, vše, co jsem se naučila z teorie a 

předmětů jako je „Hospodářská politika EU“ mi teď při každém meetingu s lidmi z nadací, fondů, na 

konferencích v parlamentu a komisi či při debatě se zástupci Amnesty International tak hrozně těžce 

naskakovaly. Jakoby se linka mezi teorií a praxí zadrhla na půli cesty. Supervisorka Gabi se  mi naštěstí 

poměrně hodně věnuje. Bere mně na většinu schůzek, kde si do sešitku píši hromady poznámek, na něž mi 

pak chudák trpělivě odpovídá. Angličtina, která se dříve zdála být na dobré úrovni,  jakoby všem těm 

specializovaným pojmům nestíhala, hlava mi třeští a den ode dne si připadám hloupější. 

Co se ukázalo jako naprosto zbytečné je asi polovina mé garderóby. Většinu bot v Bruselu vůbec nemohu 

obout, protože bych si v minutě zlomila oba kotníky. A nejsem si jista, zda by úraz způsobený vlastní 

debilitou cestovní pojištění vůbec krylo. Naštěstí si nepřipadám hloupě. Hlavní město Belgie je totiž 

úžasně multikulturní. Zpočátku jsem si pevně držela kabelku u těla a po pár incidentech, kdy jsem se ve 

špatný čas dostala na špatné místo (tedy třeba opůlnoci do ulice plné Arabů) se naučila kudy chodit a 

neprovokoavat opačné pohlaví krátkými sukněmi.  Na jednu stranu se tady cítím volněji, je fajn pohybovat 

se mezi lidmi různé barvy kůže, kultury nebo náboženského vyznání, na druhou jsem byla nucena tak 

trochu dospět. Starat se sama o sebe nejen v ohledu hlídání si rozpočtu na jídlo (přestože je erasmus 

stipendium poměrně štědré, Brusel nepatří k nejlevnějším částem světa), ale také ve způsobu přemýšlení a 

fungování. Ze školních lavic jsem se přesunula do osmihodinového pracovního režimu. A ten je, 

přiznejme si to, jiný. 

Nejdůležitější změna pro mě ale nastala ve chvíli, kdy jsem se konečně dostala k jádru problému. Kdy 

jsem začala doopravdy chápat, co se v Evropě děje, že diskriminace, byť tak nenáviděné slovo, existuje. 

Že chudoba není jen v Africe, ale i pouhých pár kilometrů od mého vlastního domova mohou lidé trpět, 

být přehlížení a v podstatě pro společnost neviditelní. Když pochopíte důvody, proč se tomu tak děje, je 

vám najednou hodně smutno. Ten paradox, že já měla štěstí a narodila jsem se se správnou barvou kůže a 

rodiče mě podporovali ve vzdělávání, zatímco jiní, kteří měli hned od úplného začátku karty rozdané 

jinak, musí o každý postup ve svém životě tvrdě bojovat. Předsudky jsou mocná zbraň společnosti. A tak 

jsem se přestala dívat očima a začla srdcem. 

Než jsem přijela do Belgie, vyzkoušela jsem si různé pracovní pozice i poměrně hodně cestovala. Nebylo 

pro mě těžké aklimatizovat se, proto také, pokud mám říct, co mi program Erasmus dal nejvíc, nemohu 

jako většina mých vrstevníků skloňovat pouze termíny typu samostatnost, nové přátele, lásky, párty a 

cestování.  

Erasmus mi pomohl zjistit, že ke svému životu už nepotřebuji dva obrovské kufry. Když děláte věci 

s nasazením, když do své práce vložíte srdce a víte, že vaše kroky mohou pomoci jiným lidem, lidem 

žijícím ne na hranici chudoby, ale o asi ještě dalších deset levelů níž, není nutné vypadat u toho dokonale. 

Dokonalým se totiž v tu chvíli sami stáváte. Takže přestože už nenosím vysoké jehly, občas si zapomenu 

napatlat na obličej make-up a  šaty s vlečkou mi leží někde na dně skříně, vím, že jsem dokonalá.  

A za tuto zkušenost, pro mne naprosto nečekanou, velmi děkuji. 


